
Jedna úvaha o bonitácii. 
 
 
Bonitácia je jedným z nástrojov na reguláciu chovu čistokrvných 
psov. 
Za určitých okolností je dôležitá a možno aj nezastupiteľná.Mňa 
napadajú tieto príklady,kedy je bonitácia potrebná. 
 
1.keď je v klube 500 a viac jedincov jedného plemena,takže žiadny 
poradca chovu nemôže každého psa  a suku poznať osobne ani si 
nemôže pamatať ich predkov,prípadne predkov do viacerých 
generácií. 
 
2.keď je v klube ročne viac ako 50 vrhov v jednom plemeni a teda 
treba,aby rodičmi boli pokiaľ je to možné najlepšie zvieratá a teda 
treba z chovu vylúčiť tie,ktoré nezodpovedajú vysokým kritériam. 
 
 
Ja som však zrušenie bonitácie pred mnohými rokmi vnímala ako 
úžasný krok v prospech nášho chovu. 
Naše doterajšie kritériá,t.j. na 2 výstavách CAC úrovne získať 
ocenenie V u psa a VD u suky,prípadne kritéria pre výborných 
dostihových psov, sú podľa mňa naprosto dostačujúce. 
Len malá úvaha.Koľko chovných jedincov v tom ktorom plemeni 
v našom klube máme,a koľko,z nich bolo naozaj použitých v chove. 
To určite nebude ťažké zrátať.To,že je pes/alebo aj suka/ chovný 
neznamená vôbec nič. 
To môžem tvrdiť zodpovedne a z vlastnej skúsenosti.Sama som 
importovala niekoľko vynikajúcich výstavných psov,vipetov a na 
Slovensku som ich v chove väčšinou použila len sama. 
Int.champ.Eldorado de la Fulminante/ asi 5 
vrhov/,int.champ.Bokamaro Arkansas at Ypsylon/1 vrh u mňa,1 
u A.Letkovej a 1 v Košiciach/ ,int.champ.Use Your Power Ypsylon /2 
vrhy u mňa/,champ.SK,CZ,H.Keep Cool Ypsylon.Z môjho chovu 
pochádzajúci int.champ.King Kenny mal 1 vrh u mňa,1 v Maďarsku 
a 1 v ČR. 
Myslím,že po dlhoročných skúsenostiach môžem tvrdiť,že so 
psom,ktorý nemá viac ako tie dve povinné výborné,nikto 



nenakryje.Alebo maximálne raz.Jedine,že by po ňom boli vynikajúce 
šteňatá. 
Nielen u vipetov  chovatelia vyhľadávajú na svoje suky vynikajúcich 
zahraničných psov,v opačnom prípade by nemali šancu konkurovať na 
výstavách ostatným,možno,ani predať šteniatká. 
Naviac som presvedčená,že všetci máme svojich psov ako členov 
rodiny,že chov je pre nás koníček a zábava a že klub má slúžiť 
k tomu,aby nás a prípadných nových záujemcov v tejto našej zábave 
podporoval a pomáhal nám v nie vždy ľahkom živote so 
psami./vysoké dane,ceny potravy,poplatky za výstavy a dostihy,ceny 
PHM a nie v neposlednej miere medziľudské vzťahy s niektorými 
spoluobčanmi/ 
Preto si myslím,že bonitácia je úplne zbytočné komplikovanie 
záležitostí,ktoré sa bez nej dajú úspešne zvládať. 
Aj tak nemáme žiadny voľný chov,hoci ako dlhoročná poradkyňa 
chovu som toho názoru,že poradca chovu má právo chovateľovi 
poradiť,ale v žiadnom prípade nesmie dirigovať.Verím totiž,že keď sa 
niekto odhodlá svoju suku nakryť,že je natoľko na úrovni,že si 
uvedomuje všetky riziká a výdaje,ktoré sú s tým spojené a že nebude 
hazardovať ani so zdravím a životom suky a šteniat,ani so svojím 
dobrým menom ako chovateľa. 
Nakoniec,myslím,že aj výsledky,tkoré dosahujú naše chrty na 
medzinárodných kolbištiach hovoria o úrovni nášho chovu. 
Toto je len môj názor,ale každý mi môže veriť,že viem o čom 
hovorím a že to s naším chovom myslím dobre.Preto si myslím,že 
otázku bonitácie by si pred členskou schôdzou mal každý ešte 
premyslieť a možno by sa o nej malo znova rokovať.Lebo bonitačný 
poriadok v tom znení,ako sa dohodlo na poslednej schôdzi nemá 
žiaden význam. 
Argumenty proti znovuzavedení bonitácie 

1. 2 termíny za rok,na ktoré je chovateľ bezpodmienečne 
odkázaný. 

2. zbytočné výdavky na cestovnom 
3.  aj menej kvalitné zvieratá aj tak môžu byť použité v chove 
4. osobnosť rozhodcu-aj výstavy sú subjektívne,ale treba si 

uvedomiť,že bonitácia je len jedna a platí celý život. 
5. kondícia psa sa behom roka mení a na bonitácii nemusí ukázať 

čo je v ňom 


